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Azərbaycan mediasının COP2� sınağı
dağdaş tarixi bir-birindən əlamətdar və yaddaqalan hadisələrlə zəngin 

olan müstəqil Azərbaycan bu dəfə BMT-nin øqlim Dəyişmələri üzrə dərçivə 
Konvensiyasının TərəÀər Konfransının 2�-cu sessiyasına �COP2�� evsahibliyi 
edərək dünyanın diqqətini özünə çəkdi. Bu möhtəşəm tədbirdə iştirak üçün 
xaricdən Bakıya on minlərlə insan gəlmişdi. Təkcə nüfuzlu media qurumlarını 
təmsil edən Murnalistlərin sayı 3�00 nəfərdən çox idi.

Təbii ki, əcnəbi medianın diqqət 
mərkəzində olan belə bir möhtəşəm tədbir 
Azərbaycan mediasının da üzərinə böyük 
məsuliyyət qoyurdu və həmkarlarımızın 
bu işin öhdəsindən peşəkarlıqla gəldiklə-
rini, mötəbər toplantını yüksək səviyyədə 
işıqlandırmağı bacardıqlarını əminliklə 
söyləyə bilərik. COP29-un birinci günün-
dən son gününə qədər keçirilən çoxsaylı 
tədbirlərin yaddaqalan epizod və nüansla-
rının təhlili də qənaətimizi möhkəmləndi-
rir. Əlbəttə, bu mənzərə sevindirici, eyni 
zamanda, qürurvericidir. Belə böyük miq-
yaslı tədbirin özü isə mediamız üçün bir 
təcrübədir. 

Əvvəla, tədbirin iştirakçılarının sayı-
nın çoxluğu və onlarla fəal ünsiyyət, ilk 
növbədə, media təmsilçilərimizin kom-
munikabelliyinin güclənməsinə ciddi təsir 
göstərdi. Bundan əlavə, bütövlükdə ses-
siyanın və onun tərkib hissəsi olan panel 
müzakirələrin işıqlandırılması, müxtəlif 
ölkələrdən gələn yüksək çinli iştirakçılar-
la, ictimai-siyasi xadimlərlə müsahibələrin 
aparılması zamanı jurnalistlərimizin xarici 
dil biliklərini nümayiş etdirmələri çox təq-
dirəlayiq hal idi. Ayrı-ayrı media qurum-
larımızın əməkdaşları qonaqlarla birbaşa 
ünsiyyət saxlayır, onların fikir və düşün-
cələrini bölüşmələrini təmin edirdilər. 

O ki qaldı COP29-un başlıca mövzusu-
na, iqlim dəyişmələri, ekoloji vəziyyət və 
onun təzahürlərinə dair qlobal məsələləri 
öyrənmək özü ayrıca təcrübədir. Bakının 
bu məsələlərin geniş miqyasda müza-
kirə meydanına çevrilməsi, istər-istəməz, 
mediamızın da mövcud istiqamətdə yeni 
biliklərə yiyələnməsinə, peşəkarlığının 
artmasına şərait yaratdı. Nəzərə alaq ki, 
kommunikabellik və xarici qonaqlarla 
yüksək səviyyəli ünsiyyət həm də mövzu-

ya yaxşı bələdçilik tələb edir. Bunun üçün 
isə məlumatlanmaq, maariflənmək əsas 
şərtdir. Hesab edirəm ki, COP29 jurnalist-
lərimizin yeniliklərlə tanış olmaları üçün, 
bir növ, katalizator rolunu oynadı. 

Daha bir vacib məqam ondan ibarət idi 
ki, Azərbaycan mediası COP29-la bağlı 
məsələlərin işıqlandırılmasında xarici me-
dia üçün istinad mənbəyi oldu. İstinad, tə-
bii ki, etimad və etibarlılıq mövcud olduğu 
təqdirdə yaranır. Hesab edirəm ki, jurna-
listlərimiz COP29 çərçivəsində reallaşmış 
ayrı-ayrı tədbirlərin mahiyyətini düzgün 
formada, yüksək peşəkarlıqla çatdırdıqla-
rından, verilən mesajları səlis şəkildə işıq-
landırdıqlarından onlara ciddi inam yaran-
dı. Heç şübhəsiz, bu inam gələcəkdə digər 
fəaliyyət istiqamətlərinə də öz müsbət təsi-
rini göstərəcək. 

Azərbaycan mediası bu günlərdə həm 
də cəmiyyətdə COP29 aktivliyinin təmin 
edilməsinə nail oldu. Burada yalnız ay-
rı-ayrı tədbirlərin işıqlandırılması yox, 
eyni zamanda, həmin tədbirlər ətrafında 
müzakirələrin təşkili, ekspert və mütəxəs-
sislərin mövqelərinin çatdırılması da zəru-
ri və əhəmiyyətli idi. -urnalistlərimiz bu 
vəzifənin öhdəsindən də layiqli şəkildə 
gəldilər və belə demək mümkünsə, cəmiy-
yətimizin COP fəallığının formalaşmasına 
töhfələrini verdilər. Fəallıq isə ətraf mühit 
məsələlərinə həssas yanaşma baxımından 
şərtdir.

Daha bir sevindirici hal Azərbaycan 
mediasının COP29-un işıqlandırılmasında 
yeni texnologiyalar və innovativ metod-
lardan istifadəsi idi. Bu, tədbirin verdiyi 
mesajların cəmiyyət tərəfindən mənimsə-
nilməsinə dəstək deməkdir. Nəzərə alaq ki, 
insanlarımız canlı yayımlara, sosial media 
kampaniyalarına, habelə interaktiv məz-
muna daha çox üstünlük verirlər.

Bundan başqa, COP29-un miqyasının 
böyüklüyü və bunun nəticəsi olaraq ölkə-
mizə jurnalist axınının güclənməsi yerli 
media təmsilçilərimizin xarici həmkarları 
ilə birbaşa əlaqələrinin möhkəmlənməsinə 
də təkan verdi. Bunun özü kifayət qədər 
ciddi dividend sayıla bilər. O baxımdan ki, 
xaricdəki həmkarlarla şəxsi tanışlıq dünya 
təcrübəsinin mənimsənilməsində, informa-
siya mübadiləsinin güclənməsində mühüm 
amildir. 

Nəhayət, ümumən, ölkəmizin təbliğatı 
və Azərbaycan həqiqətlərinin çatdırılması 
amilini də unutmaq olmaz. Nəzərə alaq ki, 

COP29-da dünyanın müxtəlif yerlərindən 
70 mindən çox insan iştirak etdi. Onların 
arasında yüksək ranqlı, nüfuzlu şəxslər 
vardı. Yeri gəlmişkən, qeyd edim ki, jur-
nalistlərimiz prezidentlərlə, baş nazirlərlə 
müsahibələrə can atırdılar, kifayət qədər 
sərbəst davranmağı bacarırdılar. Nəticədə 
ölkəmizin təbliğatı baxımından da xeyli 
əlverişli mühit formalaşdı. Yəni, jurna-
listlərimiz fürsətdən lazımınca bəhrələn-
dilər. Onlar qonaqların Azərbaycan tarixi, 
mədəniyyəti, məişəti, mətbəxi, həmçinin 
COP29-un təşkili barədə təəssüratlarını 
bölüşmələri istiqamətində çalışdılar və 
mövcud xüsusda hazırladıqları materialları 
xaricdə də yaymaqla son dərəcə vacib təb-
liğat işinin öhdəsindən ustalıqla gəldilər. 
Bütün bunlar isə COP29-la bağlı dünya-

dakı bəzi qüvvələrin, o cümlədən, ermə-
nipərəst dairələrin antiazərbaycan mahiy-
yətli ritorikalarına layiqli cavab idi.

Ayrıca COP29 ərəfəsində ölkəmizdə 
ingilisdilli telekanalın fəaliyyətə başlaması 
ümumi media mənzərəsinin tamamlanması 
baxımından, bir növ, yerinə düşdü. Teleka-
nalın əməkdaşlarının fəallıqları, peşəkar 
yayımları diqqətimdən yayınmadı. Habelə, 
onların ayrı-ayrı yüksək vəzifəli xaricilərlə 
ünsiyyət ahəngdarlığını hiss etdim. O cüm-
lədən, səmimi və nəzakətli davranışlarını 
da. Bunlar jurnalistikada son dərəcə önəm-
li məqamlardır. Fikrimcə, jurnalist, media 
təmsilçisi əlaqə saxladığı müsahibin yalnız 
dilində danışmalı deyil, eyni zamanda, ün-
siyyəti də həmin şəxsin mental xüsusiy-
yətlərdən irəli gələn anlayış tərzinə uyğun 

qurmalı, mimika və jestikulyasiyaları ye-
rində etməyi bacarmalıdır. Bunu görmək, 
həqiqətən, çox sevindirici idi. 

Azərbaycan mediasının COP29-un 
işıqlandırılmasında mühüm rol oynadığını 
beynəlxaq tədqiqat mərkəzlərinin təhlillə-
ri də təsdiqlədi. Dəyərləndirmələrin dəqiq 
müəyyənləşdirilmiş ölçülərə və meyarlara 
əsasən aparıldığını nəzərə alsaq, deyə bilə-
rik ki, bu qiymət obyektiv idi, heç də ölkə-
mizin nüfuzlu beynəlxalq tədbirə ev sahib-
liyini gerçəkləşdirməsindən irəli gəlmirdi. 

COP29-da mediaya yaradılmış şəra-
it üzərində də dayanmaq istərdim. Media 
mərkəzi ilə şəxsən tanış olduğumdan deyə 
bilərəm ki,  istər yerli, istərsə də xarici jur-
nalistlərin dinamik fəliyyət göstərmələrin-
də şərait amili də öz sözünü dedi. COP29-

un media koordinatoru Aleksandr Sayerin 
açıqlaması da pozitiv mənzərəyə aydınlıq 
gətirdi. Cənab Sayer konkret statistika üzə-
rində dayandı və bildirdi ki, Olimpia Stadi-
onunda yazılı mətbuat üçün təxminən 300 
yerlik sahə var, beynəlxalq media üçün isə 
60-a yaxın otaq ayrılıb: “Hər şey müzakirə 
olunaraq, planlaşdırılaraq yüksək səviy-
yədə təşkil edilib. Təkcə media mərkəzi 
deyil, bütün məkanda hər şey yaxşı hazır-
lanıb”.

Bir sözlə, bu gün hər anlamda demək 
olar ki, Azərbaycan dövləti kimi, ölkəmi-
zin jurnalistikası da COP29 sınağından 
üzüağ və alnıaçıq çıxdı. Bu münasibətlə 
həmkarlarımı təbrik edir, onlara uğurlar, 
Vətənimizi ucalarda tutacaq daha böyük 
tədbirləri işıqlandırmalarını arzulayıram. 

5əşad MԤCøD,
Azərbaycan Mətbuat Şurasının sədri

Bakıda 2 həftədən bəri davam 
edən COP2� marafonunun uğuru 
finişə yaxınlaşır. gtən günlərin çox-
saylı məclisləri, qəbul edilən önəmli 
qərarlar bütün dünyaya göstərdi ki, 
BMT-nin øqlim Dəyişikliyi üzrə dərçi-
və Konvensiyasının TərəÀər Konfran-
sının 2�-cu sessiyasının Azərbaycanda 
keçirilməsi həm ölkəmiz, həm də dün-
ya üçün misilsiz bir hadisədir. 

Bakı konfransı həm regional, həm də 
qlobal əhəmiyyət daşıyan bir müzakirə 
kimi Azərbaycanın beynəlxalq mövqeyini 
yeni bir mərhələyə yüksəltdi. COP29 dün-
ya siyasətində güc mərkəzi kimi önəmini 
artıran Türk dövlətləri birliyinin ekoloji fə-
lakətə qarşı həssaslığını, məsuliyyətini və 
səylərini də nümayiş etdirdi. 

Bu barədə qəzetimizə müsahibə 
verən Bakı Dövlət Universitetinin türk 
filologiyası kafedrasının müdiri, profes-
sor 5üfət 5üstəmov aşağıdakıları söylə-
di:

– COP29 kimi beynəlxalq əhəmiyyətli
qlobal ekoloji missiyanın həyata keçirilmə-
sində Azərbaycanın rolu o qədər böyükdür 
ki, onu sözlə  ifadə eləmək  çətindir. Çünki 
bu konfransı təşkil etməyin özü mürəkkəb 
bir prosesdir. Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyev Liderlər Sammitinin açılış mərasi-
mində bu barədə bildirirdi: “Mənim sonun-
cu mesajım, təxminən bir ildir ki, boykotu 
təşviq edən dairələrədir. Onlar əllərində 
olan bütün alətlərdən istifadə etdilər ki, 
Bakıda COP29-u boykot kampaniyası 
başlansın. Onlara pis xəbər var: bizim 196 
ölkədən gəlmiş və qeydiyyatdan keçmiş 72 
min iştirakçımız var. Onların sırasında 80 
prezident, vitse-prezident və Baş nazirlər 
var”. 

Prezidentin bu açıqlaması bir daha 
təsdiqləyir ki, COP29  iqlim dəyişikliyi 
ilə mübarizədə dünya ölkələrinin üzləşdi-
yi çətinlikləri geniş müzakirəyə çıxaran, 
möhtəşəm həmrəliyə nail olan bir forum-
dur. Azərbaycanın  bu sessiyanı ən yüksək 
səviyədə təşkil etməsi və keçirməsi ölkə-
mizin qlobal iqlim siyasətində fəal rolunu, 
nüfuzlu mövqeini nümayiş etdirdi. Bütün 
dünya gördü və əmin oldu ki,  Azərbaycan 
iqlim savaşı ilə bağlı beynəlxalq əməkdaş-
lığın önəmli iştirakçı olmaqla yanaşı, həm 

də geniş həmrəylik və ciddi səfərbərlik ya-
ratmağa qadirdir. Azərbaycan bu gün iqlim 
dəyişikliyinin qarşısını almaq üçün müa-
sir texnologiyalardan istifadəyə, yenilənə 
bilən enerji mənbələrinin inkişafına və 
ekoloji cəhətdən dayanıqlı inkişaf strategi-
yalarının tətbiqinə  asanlıqla nail ola bilən, 
önəmli təcürbələr ortaya qoyan, səmərəli 
çağırışları gerçəkləşdirən bir ölkədir. 

COP29-un Azərbaycanda keçirilməsi 
ölkəmizin iqlim dəyişiklikləri ilə müba-
rizədə yalnız öz milli maraqlarını deyil, 
həm də qlobal miqyasda bəşəriyyətin gələ-
cəyi ilə bağlı beynəlxalq səyləri dəstəklə-
diyini sübut etdi.  Bu, Azərbaycana olan  
beynəlxalq diqqəti və etibarı yüksəltdi, 
ölkənin iqlim siyasəti və ətraf mühit sahə-
sindəki təşəbbüslərinə yeni tərəfdaşlar qa-
zandırdı.

± Konfransda türk ölkələri liderləri-
nin fəal iştirakı və ortaq mövqeyi Türk 
Dövlətləri Təşkilatının da nüfuzunu ar-
tırdı.  

– COP29-un Azərbaycanda keçirilməsi
Türk Dövlətləri Təşkilatının  beynəlxalq are-
nada artan təsirini nümayiş etdirmək baxı-
mından növbəti fürsət oldu. TDT müxtəlif 
tarixi və mədəni köklərlə bağlı olan xalqla-
rın birliyini təmsil edərək, bəşəriyyətin qar-
şılaşdığı qlobal problemlərdən çıxış  yolları 
tapmaqda birgə fəaliyyət göstərməyi də 

önəmli məqsədinə çevirib. Bakı konfransı 
Türk dövlətlərinin birgə əməkdaşlığının və 
həmrəyliyinin nə qədər güclü və bəşəri mə-
ramlı  olduğunu aydın göstərdi. Türk Döv-
lətləri Təşkilatına üzv ölkələri  ekologiya və 
iqlim dəyişikliyi ilə bağlı öz təcrübələrini 
birləşdirərək bu sahədə müştərək layihələr 
həyata keçirməyi qərara aldılar. Bu hədəf-
lər inkişaf etməkdə olan regionlarda iqlim 
dəyişikliklərinin təsirlərinin azaldılması, su 
resurslarının idarəsi və təbii sərvətlərin da-
yanıqlı istifadəsi kimi məsələlərdə də əhə-
miyyətli olacaq.

± Bakı konfransı iqlim dəyişikliyi ilə 
mübarizədə TDT üçün hansı perspek-
tivləri aktuallaşdırdı"

– COP29-un qərar və çağırışlarının
həyata vəsiqə alması Türk dünyası üçün 
yeni perspektivlər açacaq.  Türk dövlətləri  
iqlim dəyişikliyi ilə bağlı ortaq siyasi xətt  

hazırlamaqla  və təcrübə mübadiləsi apar-
maqla qlobal fəlakətin qarşısının alınması-
na öz töhfələrini verəcəklər. Türk dünyası 
coğrafi və iqlim şəraiti baxımından bu gün  
bir çox müştərək problemlərlə qarşılaşır. 
Konfransda aparılan müzakirələr bu prob-
lemlərin həllində təsirli olacaq.  

Eyni zamanda, Azərbaycanın qlobal 
iqlim savaşı  platformasında önəmli bir 
rola sahib olması onun yaşıl hərəkatda li-
derliyini daha da möhkəmləndirəcək və 
artıracaq. Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyev Liderlər Sammitinin açılış mərasi-
mindəki çıxışında Azərbaycana, eləcə də 
türk dünyasının bugünkü inkişafını gör-
mək istəməyənlərə də tutarlı cavab verdi: 
“Dənizdə ilk neft quyusu da Azərbaycan 
neftçiləri tərəfindən Xəzər dənizində XX 
əsrin ortalarında qazılmışdır. X,X əsrdə 
qlobal neft hasilatının yarısı Azərbaycanın 

payına düşürdü. Əgər o vaxt bəzi Qərb si-
yasətçiləri və media bizi neft dövləti adlan-
dırsaydı, bu, bəlkə də anlaşılan olardı. La-
kin əgər onlar indi, yəni bu gün də bizi neft 
dövləti adlandırırlarsa, bu, ədalətsizlikdir 
və yalnız siyasi mədəniyyət və biliklərin 
çatışmamasından xəbər verir”.  Heç şübhə-
siz, Türk dövlətləri bundan sonra da ekolo-
ji fəlakət və iqlim dəyişikliyi məsələlərin-
də  birgə fəaliyyət göstəcək, qlobal iqlim 
müqavilələrinin həyata keçirilməsinə öz 
töhfələrini verəcəklər.  

Nəhayət,  COP29-un Azərbaycanda 
təşkil olunması bütün Türk dünyası üçün 
həm qürur mənbəyidir, həm də böyük bir 
uğurdur. Bakı təntənələri Türk dövlət-
lərinin  gücünü və beynəlxalq aləmdəki 
mövqeyini  möhkəmləndirdi. Türk dün-
yası, qarşısına çıxan iqlim dəyişiklikləri 
və digər ətraf mühit problemləri ilə mü-
barizədə yalnız milli səviyyədə deyil, həm 
də beynəlxalq platformada həmrəylik və 
əməkdaşlıq yolu ilə daha uğurlu nəticələr 
əldə edəcək.  

± Müsahibə üçün sağ olun.
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